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Kurortoloq-alim, Əməkdar həkim 
Sevda xanım Nəsrullayevadan 
yazmağa başlayanda xatırladım ki, 
hansısa müdrikin gözəl bir deyimi 
var: “Mötəbərlik göydən düşmür – 
onu hər nəsil zərrə-zərrə qazanır. 
Sonra ocağın bütün övladları 
bölüşür bu mənəvi neməti”. 
Sevda xanımın atası Nəsrulla Nəs-

rullayev Bakıda bir sıra məsul vəzifədə 
çalışıb, Bakı Şəhər Partiya Komitəsinin 
 katibi, rabitə naziri, yüngül sənaye na-
ziri olub. Anası Şeyda xanım  ADU-nun 
indiki BDU  xarici dillər kafedrasında 

alman dili müəllimi olub. Onların cə-
miyyət arasında qazandığı hörmət- 
izzətə övladları öz payını əlavə edib. 

Sevda orta məktəbi qızıl medalla 
bitirərək Tibb İnstitutuna qəbul edilib. 
Tələbə yoldaşları kimi, Sudeyf İmam-
verdiyevin isə diqqətini daha artıq çə-
kib və bu, sonradan tale ortaqlığına 
çevrilib. Bu gün dünya şöhrətli uro-
loq-alim, Əməkdar elm xadimi olan 
Sudeyf müəllim o dövrü belə xatırlayır: 

– Sevda institutda bilikli, yüksək əx-
laqli, ləyaqətli, ictimaiyyətçi tələbə kimi 
seçilirdi. Tale elə gətirdi ki, təyinatını 
mənim işlədiyim Həkimləri Təkmilləş-
dirmə İnstitutuna verdilər. Ayrı-ayrı ka-
fedralarda çalışsaq da, ictimai işlərdə 
fəallığımız bizi tez-tez görüşdürürdü. 
Getdikcə bir-birimizi daha yaxından 
tanıdıq. Ailə həyatı qurduq. Elə ilk gün-
lərdən mötəbər bir azərbaycanlı ailəsi 
ilə qohum olduğumu dərk etdim. Təəs-
süf ki, atası Nəsrulla müəllim dünya-
dan tez köçdü, cəmi  il yaşadı. Sev-
da xanım valideynlərinin ən gözəl ailə 
ənənələrinin layiqli davamçısı oldu. 

Əmək fəaliyyətinin ilk dövründə 
Həkimləri Təkmilləşdirmə İnstitutunda 
professor S.Qusmanın rəhbərlik etdiyi 
kafedrada işləyən Sevda xanım Tibb 
İnstitutunda professor Tamerlan Əliye-
vin rəhbəri olduğu terapeya kafedra-
sına dəvət edilib. Qısa müddətdə ora-
da da işgüzarlığı, bilik və bacarığı ilə 
seçilib, üzə çıxıb. Lakin onun da Tibb 
İnstitutunda işlədiyini bəhanə gətirərək 
Sudeyf müəllimin böyük çətinliklərlə 
açdığı urologiya kafedrasında işləmə-
sinə maneələr törədiblər. Bunu görən 
Sevda xanım fədakarcasına ərizə ya-
zıb və institutdan gedib. 

Sevda xanım 1 –1 -ci illərdə 
klinik ordinatura və aspirantura təhsili 
alıb, “Şəkərli diabeti olan xəstələrdə 
mədənin motor və sekretor funksiya-
sı” mövzusunda namizədlik disserta-
siyası müdafiə edib. 1 -ci ildə El-
mi-Tədqiqat Tibbi Bərpa İnstitutunda 
baş elmi işçi kimi fəaliyyətə başlayıb. 
Burada da savadı və işgüzarlığı diqqət-
dən yayınmayıb, ictimai təşkilat rəhbəri 
olub. 1 3-cü ildə isə onu institutun di-
rektoru təyin ediblər.  illik əmək fəa-
liyyətinin 4  ili bu tibb ocağı ilə bağlıdır. 

Sevda Nəsrullayevanın instituta 
rəhbərlik etdiyi illərdə bu elmi-tədqiqat 
və müalicə müəssisəsinin Azərbaycan 
səhiyyəsində nüfuzu yüksəlib, keçmiş 
İttifaqda da tanınıb. İnstitutda əsl de-
mokratik mühit yaranıb, inzibatçılığa 

son qoyulub. Çin təbabətindən istifadə 
üçün mütəxəssislər dəvət olunub. Bu 
xanım daim mənəvi ucalığı ilə ətrafın-
dakılara saflıq aşılayıb. 1 3-cü ildə öz 
ərizəsinə əsasən, direktorluqdan azad 
edilib. Elmi işlər üzrə direktor müavi-
nidir. Çoxları onu özünə mənəvi ana 
sayır.

Sevda xanım Nəsrullayevanın ins-
titutdakı fəaliyyətinin əsas istiqamətini 
Azərbaycanın geniş kurort ehtiyatla-
rının səmərəli mənimsənilməsi, fiziki 
amillərin təsir mexanizmlərinin müxtəlif 
istiqamətlərinin öyrənilməsi təşkil edib. 
Təbii vasitələrin Naftalan nefti, müali-
cəvi palçıq və mineral sular  müalicəyə 
tətbiq edilməsini elmi cəhətdən əsas-
landırıb və yeni fizioterapiya üsullarını 
işləyib hazırlayıb. Müasir metodika və 
texnologiyaların tətbiqinə, yeni müa-
yinə və müalicə kabinetlərinin açılma-
sına nail olub. 0-dən çox elmi məqalə 
və tezisin, ixtira və səmərələşdirici tək-
lifin,  metodik tövsiyənin müəllifidir. 
Bir neçə namizədlik dissertasiyasının 
müdafiəsində elmi rəhbər olub. Əmə-
yi yüksək qiymətləndirilib. “Tərəqqi” 
medalı ilə təltif edilib, Əməkdar həkim 
adını alıb.

mrünü təbabət elminin inkişafına 
həsr etmiş Sevda xanımın ailə missi-
yası da məhsuldar və şərəflidir. Həyat 
yoldaşı, dünya şöhrətli uroloq-cərrah, 
akademik, Əməkdar elm xadimi Su-
deyf İmamverdiyevin uğurlarında onun 
da payı var. Oğlu Cavidin incəsənət 
aləmində, qızı Sevincin nevrologi-
ya sahəsindəki nailiyyətləri də analıq 
qayğısından güc alıb. Nəvələri Murad, 
Şeyda, Bulat da ailə ənənəsi çevrəsin-
də tərbiyələniblər. Murad dünyanın ən 
məşhur elm ocaqlarından olan Man-
çestr Universitetini bitirib, Paşa Sığor-
ta ASC-də məsul vəzifə tutur. Şeyda 
ADA Universitetini bitirdikdən sonra 
magistr təhsilini Londonda alıb. Ame-
rika–Azərbaycan Ticarət Palatasında 
baş mütəxəssisdir. Bir çox ölkələrdən 
təhsillə bağlı təkliflər alan Bulat İmam-
verdiyev babasının məsləhəti ilə Belçi-
kanı seçib.

Bəli, vəfalı ürək dostu Sudeyf müəl-
limlə birlikdə ömrünün müdriklik çağını 
yaşayan Sevda xanım bu gün də ətra-
fına işıq saçır, insanlara şəfa bəxş edir.

S e v d a  Ə BƏ

“Qorqud Ata”nın zirvə görüşü

Xəbər verdiyimiz kimi, paytaxtımızda III “Qorqud Ata” Türk Dünyası Film 
Festivalı keçirilir. Sənət bayramı çərçivəsində  dünən "Baku Marriott Hotel 
Boulevard"da türk respublikaları və qurumlarından nümayəndələrin iştirakı ilə 
zirvə görüşü təşkil olunub. 

Toplantıda TÜRKSO -un baş katibi 
Sultan Raev, qurumun nümayəndələ-
ri, Azərbaycan, Türkiyə, zbəkistan, 
Qırğızıstan, Türkmənistan və Qazaxıs-
tandan müvafiq nazirliklərin rəsmiləri, 
kinematoqrafiya sahəsi ilə bağlı aidiy-
yəti qurumların məsul şəxsləri, tanın-
mış kino xadimləri iştirak ediblər.

Azərbaycan Respublikası mədəniy-
yət nazirinin müşaviri Orxan  Fikrətoğlu 
qonaqları salamlayaraq, qeyd edib 
ki, Türk dünyasının birləşməsi artıq 
regionda, o cümlədən, beynəlxalq 
müstəvidə qədim bir mədəniyyətin 

yenidən dünya gündəminə gətirilmə-
sidir: Şübhəsiz ki, mədəniyyət bu in-
teqrasiyanın əsas amillərindən biridir. 
Mədəniyyətin ən mühüm qollarından 
biri olan kinematoqrafiya vasitəsilə bu 
missiyanın yerinə yetirilməsi, düşü-
nürəm ki, heç kəsdə şübhə doğurmur. 
Mədəniyyət Nazirliyi olaraq həm döv-
lət–özəl münasibətlərinin formalaşma-
sına önəm verir, həm də türk xalqları, 
ümumiyyətlə isə dünya kinematoqrafi-
ya məktəbləri ilə inteqrasiyaya çalışı-
rıq. Son zamanlar bizim yaratdığımız 
və bir sıra ölkələrlə birgə çəkdiyimiz 

filmlər artıq ekranlardadır. Bu gün biz 
Azərbaycan, Türkiyə, zbəkistan, Qır-
ğızıstan və digər ölkələrin prodüsser 
şirkətlərinin təqdim etdiyi layihələri 
nəzərdən keçirəcəyik. Bu platformanın 
yaranması Türk dünyasının kinema-
toqrafiyası sahəsində inteqrasiyasına 
xidmət edəcək .

Daha sonra “113 gün”, “Proyekt 
0 ”, “Sən haralısan, durna?”, “Mər-

mər soyuğu”, “Himayədar”, “30 möv-
süm səfərdə”, “Hadrut, sən azadsan”, 
“Nobel qardaşları”, “Qoçu”, “Mavi quş”, 
“Miras”, “Heyelan” “Sürüşmə” , “İn-
san”, “Sofiya”, “ əyal quşu”, “Gülmira” 
və digər filmlərin təqdimatı olub.

Festival komitəsinin sədri İhsan 
Kabil  “Qorqud Ata” Türk Dünyası 
Film Festivalının əhəmiyyətindən bəhs 
edib. “TRT Sinema”nın rəhbəri Faruk 
Güvən qurumun iş prinsipi haqqında 
məlumat verib. Türkiyə Mədəniyyət və 
Turizm Nazirliyi Kino idarəsinin müdi-
ri Erkin ılmaz türk kinosunun inkişafı 
barədə fikirlərini söyləyib. Türkiyəli ta-
nınmış aktyor Serdar Gökhan çıxışın-
da tədbirdə iştirakından məmnunluğu-
nu ifadə edib.

Qeyd edək ki, tədbirin məqsədi türk 
xalqlarının ortaq dəyərlərini, mədəniy-
yətini kinoda əks etdirmək, müstəqil 
türk respublikaları, digər türk muxtar 
respublikaları ilə birlikdə müştərək film 
istehsalının inkişafına təkan verməkdir.

R. RBA   
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Akademik Millli Dram Teatrının bədii rəhbəri, Əməkdar incəsənət xadimi 
Mehriban Ələkbərzadə ilə söhbətimiz onun son illərdəki yaradıcılıq uğurları 
barədədir.

 tən mövsüm sizin üçün çox 
düşərli oldu, ənc Tamaşaçılar Te-
atrının baş re issoru kimi, bu sənət 
ocağının 5-ci mövsümündə hazırla-
dığınız “ od adı . .A” tamaşası bö-
yük maraqla qarşılandı. əm mövzu, 
həm də quruluş baxımından ciddi, 
baxımlı bir tamaşa ərsəyə gəlib. Bu 
ideya haradan yaranmışdı  

–  Əvvəl əsərin yazılmasından 
başlayım, mən həm də əsərin müəllifi 
kimi, o yolu  il əvvəldən başlamışam. 
000-ci ildən bu mövzuya dönə-dönə 

müraciət etmişəm 
 Repressiyaya uğramış ziyalılar 

və onların xanımları son illər yaradı-
cılığınızın ana xəttini təşkil edir.

– Elədir, “Qırmızı terror–Mircəfər 
Bağırov” filmindən sonra bu mövzuya 
marağım artdı. Mövzunu işləyəndə dü-
şündüm ki, mütləq repressiyaya uğra-
mış kişilərin xanımları barədə yazacam. 
1 3 -ci ildə, xüsusi maddə ilə “vətən 
xainləri”nin ailə üzvləri sürgünə göndə-
rilir, cəzalandırılırdı. Məni bu günahsız 
qurbanların özlərindən çox ailələri dü-
şündürürdü. Onların 0 faizi ailəsindən 
imtina etməyənlər idi. Halbuki rəsmi 
surətdə ayrılan, ailəsindən imtina edən 
repressiyaya uğramırdı. İmtina etsəy-
dilər, onlar da sürgün olunmazdılar. Bu 
mövzu mənim içimdə uzun illər yol gəl-
di. Gənc Tamaşaçılar Teatrına baş re-
jissor təyin olunanda düşündüm ki, 0 
nəfərlik böyük truppa ilə bu mövzunu 
işləmək olar. Orada elə aktyor var idı ki, 
illərlə səhnəyə çıxmamışdı – 0 il tərəf  
müqabili olmayan aktyorlar var idı. Bü-
tün truppanı ayağa qaldırıb yaradıcılıq-
larına nəzər yetirmək üçün irihəcmli bir 
iş olmalı idi. Mövzu da artıq yetişmişdi. 

3 -ci il, 3  qadın məsələsini uzun 
müddət planlaşdırmadığım halda özü 
formalaşdı. Ən ideal vəziyyət yaranmış-
dı, həm aktyor sayı, həm teatrın özü-
nün ab-havası, mövzu, qadınlar. Hansı 
teatrda 3  aktrisa tapmaq olar? Bütün 
bunlar hamısı cəm oldu. Əlbəttə ki, te-
atrın direktoru Nahidə İsmayılzadə də 
bu böyük işin altına məmnuniyyətlə çi-
yinlərini verdi. Düzdür, dövlət sifarişi idi, 
amma texniki problemlər də yox deyildi. 
Teatr bütün gücünü topladı və biz bu işi 
gördük. 

Truppaya çox minnətdaram, ağır 
rejim idi, tamaşa 4 saat çəkirdisə, gö-
rün, bir gündə iki dəfə məşq etmək nə 
demək. Fasilə ilə -10 saat məşq edir-
dik. Hər gün və neçə ay ardıcıl işlədik. 
Truppa çox işlək tələblərə dözümlü idi. 
Hamı gücü çatacaq qədər iş gördü. 

 Tamaşaçı üçün də asan deyildi, 
ağır tamaşa idi. amı bütün ener i-
sini sərf edib baxırdı, sona insanın 
ener isi qalmırdı. örün, səhnədə-
kilər necə yorulurdu, sonda bu hiss 
olunmurdu. Alqışa çıxanda hamı şən, 
gümrah görünürdü. 

– Truppanın bu gücü və həvəsi məni 
sevindirdi. 4 saatlıq tamaşa və iki gün 
ardıcıl eyni tamaşanı oynamaq teatr 
tarixində ilk dəfə idi. Sənət baxımından 
isə mənim o repressiyaya uğramış qa-
dınlar qarşısında bir borcum vardı. Bu 
işlə onlara “biz sizi xatırlayırıq, unutma-
mışıq”- demək istədim. Həyatın ən də-
rin burulğanına düşən ən mərd qadınlar 

üçün bu işi görə bildiyimə görə çox xoş-
bəxtəm. 

 Mövzu kino üçün idealdır, 
məsələn, azaxıstanda Akmo -
la düşərgəsində çəkilməli bir film 
nəzərdə tuturuq.

– Haqlısınız, əslində, bu əsər ilk 
dəfə kinopovest kimi yazılmışdı. 011-ci 
ildə o cür çap olunub. Sadəcə, elə bir 
zamana düşdü ki, pyes kimi yenidən iş-
lədim.

 Tamaşanın uğuru sizi Akademik 
ram Teatrına bədii rəhbəriyə gətir -

di. Burada sizi çox işlər gözləyir. ə-
dən başladınız

– Bəli, 0 3-cü ilin may ayının so-
nundan buradayam. Akademik Milli 
Dram Teatrı doğma teatrımdır. Burada 

 il çalışmışam. Tələbəlik illərindən 
bu teatrda olmuşam. Diplom işim, ilk 
tamaşalarım burada oynanılıb. Ona 
görə də yeni təyinatım gözlənilməz ol-
madı. Müxtəlif teatrlarda çalışmışam, 
Musiqili Teatrda, “ uğ”da, Gənc Tama-
şaçılar Teatrında. Azərbaycan teatrı bir 
məkandır, hansında olmağımızdan asılı 
olmayaraq, səhnə yaradıcılığı ümumi 
prosesdir.

Bu teatra çətin vaxtda gəldim, ana 
teatr statusunu ona yenidən qaytarmaq 
lazımdır. Baş teatr bütün qalan teatrlar 
üçün mayak olduğunu sübut etməlidir. 
Teatr var, truppa var, kifayət qədər peşa-
kardırlar. etər ki, zəruri işlər görülsün. 
Əlbəttə, 1-ci repertuar məsələsidir. Aka-
demik teatrda tamaşasının qoyulmasını 
istəyən dramaturq həddən çoxdur. Bu 
teatrın səhnəsi sınaq meydanı deyil, 
modern dramaturgiyaya yer verilməlidir. 
Eksperiment və sınaq üçün də meydan 

lazımdır, ona görə, kiçik səhnədə kast 
etməyə başladıq. Gənc müəlliflərin, ak-
tyor və rejissorların, teatr bəstəkarları-
nın, rəssamlarının kastını edib, oradan 
ilk müsabiqədən keçib, böyük səhnəyə 
vəsiqə almalarını təşkil edirik.

Kiçik səhnədə il ərzində 3 müəllif, 3 
tamaşa müəyyən edirik. Onlardan ən 
yaxşısı böyük səhnəyə vəsiqə alacaq. 
Sonra aktyorların məşğulluq məsələsi-
dir və ondan da öncə nizam-intizamdır. 
Bu teatrın aktyoru əsas iş yerində ça-
lışmalıdır. 

eni bədii şura yaratdıq, 0 faizi nü-
fuzlu şəxslərdir. eni repertuarda bu il 
üçün 3 tamaşa müəyyən etmişik. Gələn 
il üçün  yeni tamaşa nəzərdə tutulub. 
Repertuardakı köhnəlmiş tamaşalara 
yeni yanaşma olacaq. 

 Tamamilə repertuardan çıxarı -
lan tamaşa da olacaqmı

– Mən tamaşa çıxartmıram, onun 
yaşama ömrü var. aşaya bilməsə, 
öz-özünə çıxır repertuardan. Bu möv-
süm üçün 3 yeni tamaşanın biri Anarın 
“Dantenin yubileyi”dir, Ərşad Ələkbərov 
hazırlayır. O biri Tofiq Kazımovun yubi-
leyinə həsr edilən Şıxəli Qurbanovun 
“Sənsiz”idir. Nihad Qulamzadə hazırla-
yır. O maraqlı rejissordur, 4.4 Teatr fes-
tivalında əsas mükafatı qazanıb. eni 
yanaşma olacaq. 3-cü tamaşa Çingiz 
Aytmatovun “Əsrə bərabər gün” əsəri-
nin tamaşasıdır. Onu mən hazırlayaca-
ğam, ssenarini də özüm işlədim.

 eni dramaturgiyaya da böyük 
ehtiyac varmı

– Bu məsələyə bir nəfərin zövqü 
ilə yanaşmaq düzgün deyil. 44 günlük 
Vətən müharibəsindən sonra Mədəniy-
yət Nazirliyi Zəfər mövzusunda müsa-
biqə elan etdi. 0-dən artıq pyes oxu-
dum, -si xoşuma gəldi. Birini gələn ilin 
repertuarına salacagıq, çox gənc müəl-
lifin əsəridir. 

 Baş teatr ölkə sərhədlərini necə 
aşır  Bu sahədə hansı yeniliklər var

– Teatr festivallara gedirdi. Nə qa-
zanıb, qazanmaması isə bəzən siya-
si məsələ olurdu. Bizə münasibət bu 
sahədə də özünü göstərirdi. İndi qalib 
ölkəyik, vəziyyət dəyişib. Hara get-
sək, artıq alqışlayacaq, yer verəcəklər. 
Gələn il Sankt-Peterburqa Aleksandriy-
ski teatrına gedəcəyik, onlar da bizim 
teatrda tamaşalar göstərəcəklər. Mü-
badilə formasında. Hələ ki, planda bu-
dur, qalanını gələcək göstərəcək. Kiçik 
cığırların açılması böyük yollara aparır. 

 Çətin işləri sevirsiniz, həmişə 
də uğurlu alınır. nanırıq ki, açdığınız 
yeni cığır sizi böyük yollara qovuş-
duracaq. 

– Sağ olun, oktyabr, noyabr, dekabr 
aylarında premyeralarımız var, tamaşa-
çılar bizi izləsinlər. Məramımız bu teatrı 
ana teatr statusunda mayak olaraq gör-
məkdir. 

Ramilə RBA   
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İnsanlara təbiət şəfası 
bəxş edən təbib

Türk dünyasının kino 
xadimləri Şuşada

 III “Qorqud Ata” Türk Dünyası Film Festivalının münsiflər heyətinin 
üzvləri, iştirakçıları və digər qonaqlar  “Türk dünyasının mədəniyyət paytaxtı” 
Şuşa şəhərinə səfər ediblər.

Azərbaycan Respublikası Preziden-
tinin Şuşa rayonunda xüsusi nümayən-
dəliyinin əməkdaşı qonaqlara şəhərin 
tarixi, işğal dövründəki vəziyyəti və bu-
rada həyata keçirilən yenidənqurma 
işləri barədə məlumat verib. Bildirib ki, 
30 ilə yaxın işğal dövründə Şuşa şəhə-
rindəki tarixi binalar, məscidlər, abidələr 
erməni vandalizminə məruz qalıb. Şuşa 
işğaldan azad edildikdən sonra burada 
Azərbaycan dövləti tərəfindən genişmiq-
yaslı bərpa-quruculuq işlərinə başlanılıb. 
Şəhərdə sosial infrastrukturun qurulması 
ilə yanaşı, əsl tarixi simasının, tarix və 
mədəniyyət abidələrinin bərpası həyata 
keçirilir.

Qala-şəhərimiz qonaqlarda unudul-
maz təəssürat yaradıb. Onlar Azərbay-
can mədəniyyətinə, ədəbiyyat elminə 
görkəmli şəxsiyyət bəxş etmiş Şuşanın 
tarixi məkanları və əsrarəngiz təbiəti ilə 
tanış olublar. Kino xadimləri şəhərdəki 
“Güllələnmiş heykəllər” meydanını, ur-
şidbanu Natəvanın ermənilər tərəfindən 
viran qoyulmuş evini, “ an qızı” bulağı-
nı, Seyidli məscidini V  əsr  və Molla 
Pənah Vaqifin məqbərəsini ziyarət edib, 
Şuşa qalasının divarları önündə və Cıdır 
düzündə şəkillər çəkdiriblər.

XQ

Akademik Dram Teatrı 
yeni yaradıcılıq yolunda 
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